
 

  چند درصد از زنان و مردان ایرانی 
سیگاری هستند؟

رئیس دبیرخانه  ملی مبارزه با دخانیات در گفت وگو با 
خبرآنلاین گفته: »از سال ۸۶ تا ۹۵ مصرف سیگارکشیدن 
نوجوانان ۱۳ تا ۱۵ سال ۲ برابر شده است. همچنین در 
هر دو گروه افراد ۱۸ تا ۲۵ سال و ۲۵ تا ۳۴ سال افرایش 
۹۰درصدی انواع دخانیات را شاهد بودیم.« بهروز ولی زاده، 
رئیس دبیرخانه  ملی مبارزه با دخانیات، به خبرآنلاین گفته 
»با توجه به آخرین دوره  مطالعات که در اسفند ۹۵ انجام شد، 
در نوجوانان ۱۳ تا ۱۵ سال، پسران ۴.۸ درصد و دختران ۲.۱ 
درصد و در مجموع ۳.۴ درصد سیگار می کشند. از طرفی، 
۷.۳ درصد پسران و ۴ ۳. درصد دختران و در مجموع ۵.۷ 
درصد قلیان مصرف می کنند. طبق طرح استپس که برای 
بیماری های غیر واگیر در سال ۱۴۰۰ انجام شد، مصرف 
روزانه  سیگار در افراد بالای ۱۸ سال، در مردان ۲۰ درصد 
و در زنان ۸.۰ درصد بوده. همچنین مردان ۵.۵ و زنان ۵.۳ 
درصد مصرف قلیان داشتند. لازم به ذکر است از سال ۸۶ تا 
۹۵ مصرف سیگارکشیدن نوجوانان ۱۳ تا ۱۵ سال ۲ برابر 
شده است. همچنین در هر دو گروه افراد ۱۸ تا ۲۵ سال و 
۲۵ تا ۳۴ سال افرایش ۹۰درصدی انواع دخانیات را شاهد 
بودیم.« او توضیح داده که »عوامل مختلفی در گرایش 
نوجوانان به سیگارکشیدن وجود دارد. برای مثال، قیمت 
پایین سیگار و دسترسی آسان به آن از این عوامل است. 
به علاوه مراکز پخش و فروش سیگار تخلف می کنند و سیگار 
را به شکل نخی هم می فروشند که باید اتحادیه ها و وزارت 
صنعت پروانه  صادرشده  آن ها را باطل کنند. با نخی فروختن 
سیگار، حتی نوجوانی که پول کافی برای تهیه  یک پاکت 
سیگار را ندارد، می تواند به آسانی به سیگار دسترسی پیدا 
کند. عامل دیگر گرایش به سیگارکشیدن، عطر و طعمی 
است که به دخانیات می زنند که تلخی سیگار و قلیان را 
می گیرد و دود نرمی تولید می کند و باعث می شود نوجوان 
هنگام مصرف دخانیات احساس ناراحتی نکند. همچنین 
قلیان های میوه ای در جمع های خانوادگی به عنوان تفریح 
تلقی می شود که باعث می شود نوجوانان به نیکوتین وابسته 
بشوند و به سراغ سیگار بروند و در نهایت متاسفانه سیگار 
دروازه  ورود به مواد مخدر است. از سوی دیگر، بسته بندی های 
باریک و جذابی که محصولات دخانی دارند، تصاویر میوه ها 
و سبزیجات روی بسته های دخانیات طعم دار، جملات 
گمراه کننده، که تمامشان باعث جلب توجه نوجوانان به انواع 
محصولات دخانی می شود.«  اما آیا سیگارکشیدن بین زنان 
در حال افزایش است؟ ولی زاده در این باره توضیح داده که 
»بله. از بررسی های سال ۸۶ تا ۹۵، در بین نوجوانان دختر 
۱۳ تا ۱۵ سال، مصرف سیگار بیش از ۲ برابر و در واقع ۱۳۳ 
درصد افزایش یافته است. از طرف دیگر، در همین تاریخ، در 
زنان بالای ۱۸ سال، افزایش مصرف ۹۰درصدی داشته است. 
دلایل افزایش سیگارکشیدن بین زنان نیازمند مطالعه  مسائل 
اجتماعی است. صنایع دخانی توانستند بهترین استفاده را 
از وضعیت بکر بازار ایران )کم بودن مصرف دخانیات بین 

زنان( ببرند.«
 اثر تبلیغات در افزایش مصرف دخانیات را چگونه 

ارزیابی می کنید؟ 
رئیس دبیرخانه  ملی مبارزه با دخانیات، در این باره گفته 
»مثل هر محصول دیگری، تبلیغ دخانیات نیز باعث افزایش 
مصرف آن می شود. ما چند بخش تبلیغات داریم: تبلیغات در 
مراکز فروش از طریق استندهای فروش با نورپردازی های 
جذاب، سیگارکشیدن بازیگران در سریال های شبکه ی 
خانگی از مهم ترین نوع تبلیغات است. سیگارکشیدن 
بازیگران باعث الگوبرداری نوجوانان می شود. طبق ماده  
۳ قانون جامعه  کنترل دخانیات، تبلیغ و تشویق و تحریک 
دخانیات ممنوع است و در صورت مشاهده باید برخورد 

شود.«
 سالانه چند درصد از سیگاری ها سیگارکشیدن 

را ترک می کنند؟
 ولی زاده در این باره توضیح داده که »یک نفر از هر ۲ نفر، 
یعنی ۵۰ درصد افراد سیگاری تمایل به ترک سیگار دارند. ۲۰ 
درصد هم اقدام به ترک سیگار می کنند؛ در واقع، ۲میلیون 
از ۱۰میلیون؛ اما خب خیلی ها موفق نمی شوند و بعضی ها به 
مراکز ترک دخانیات مراجعه می کنند. و ما یک سامانه داریم 
به شماره  ۴۰۳۰ که افراد سیگاری می توانند تماس بگیرند و 

با راهکارهای ترک دخانیات آشنا شوند.«

 مرغ های بسته بندی
مرغ های بسته بندی که برای تنظیم بازار به فروش می رسد. 
هر مرغی۲۰۰ گرم چربی و اضافات دارد و تاریخ مصرف این 
مرغ ها اصلا مشخص نیست. چرا از سوی دامپزشکی به 
کیفیت، تاریخ و ضایعات آن اهمیت داده نمی شود. مسئولان 

باید در این امور رسیدگی کنند.
اسلامی از تهران 

افزایش کرایه تاکسی
با اینکه هنوز افزایش  کرایه تاکسی ها اعلام نشده است ولی 
به اطراف شهر که می رویم کرایه های خود را افزایش داده اند 
و هر روز شاهد درگیری های مسافران با رانندگان تاکسی  
هستیم از مسئولان تاکسیرانی تقاضای رسیدگی به این 

موضوع را داریم.
یک شهروند از تهران

تشکر
ستون »الو آرمان« را هر روز مطالعه مي کنم و از انعکاس 
نقطه نظرات هموطنان در این ستون  باخبر می شوم. از 
مسئولان روزنامه کمال تشکر و سپاسگزاري را دارم و 
امیدوارم مسئولان روابط عمومي ادارات نیز براي وقت مردم 
ارزش قائل شده و با پیگیري مطلب مندرج در مطبوعات، 

نسبت به ارسال جوابیه همکاري کنند.
کامرانی از تهران 

   آرمان ملی: مسمومیت؛ این واژه مبهم و نگران کننده ای 
که از اوایل آذر ماه اذهان عمومی کشور را به خود مشغول کرده؛ 
آنچه از هنرستان دخترانه ای در قم آغاز شد بی آنکه خبری از 
فصل امتحانات باشد. از این جهت به این نکته اشاره شد که برخی 
مسئولان در نظراتی که راجع به مسمومیت های زنجیره ای و 
سلسله وار در مدارس دخترانه را در برگرفت، این موضوع را به 
شیطنت دانش آموزان برای فرار از امتحانات نسبت داده بودند.

با شدت گرفتن مسمومیت ها در دو هفته اخیر و موج فرستادن 
دانش آموزان از مدرسه به درمانگاه و عوارضی که مسموم شده ها 
و خانواده هایشان بر آن تاکید داشتند، ضرورت رسیدگی به وضع 
موجود برای شناسایی عوامل این حوادث بیشتر شد و به نظر 
می رسد که مسئولین سوای واکنش های عده ای از آن ها که بحث 
شایعه و مواردی از این دست را مطرح می کردند، انجام دادند. 
خبر از دستگیری عده ای از عوامل این مسمومیت ها رسانه ای 
شد و البته پیش از آن باید به گفته های وزیر آموزش و پرورش در 
روز ۱۶ آذر هم اشاره ای کنیم؛ یوسف نوری، گفت که  ۹۵ درصد 
دانش آموزان بنا به درخواست خودشان به مراکز درمانی مراجعه 

کرده بودند؛ اینها یا تحت تأثیر جو روانی ایجاد شده قرار گرفته 
بودند و یا بیماری زمینه ای داشتند. او بار دیگر تاکید کرده بود که  
حضور در فضا های رسانه های غیررسمی موجب شتاب این جو 
روانی و نگرانی بیشتر اولیا و دانش آموزان شده، ضمن اینکه تمامی 
جوانب بررسی شده و نگرانی برای باز بودن مدارس نیست. همان 
روز، مجید میراحمدی معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور از 
بازداشت برخی عوامل مسمومیت دانش آموزان در برخی مدارس 
سراسر کشور خبر داد. او به دستگیری برخی افراد در ۵ استان 
اشاره کرد و گفت که بعضی از مواردی هم که جنبه غیر معاندانه 
داشتند ارشاد شدند. میراحمدی گفت با حفظ آرامش ان شاءالله 
این مسئله هم مدیریت خواهد شد و ادامه داد که دشمنان درصدد 
هراس افکنی و اخلال در نظام آموزشی کشور هستند و موضوع 
را بسیار بزرگتر از آنچه که هست منعکس می کنند. آن زمان، 
این معاون امنیتی توضیح نداد که اقدام غیر معاندانه یعنی چه و 
کار چه کسی است و آیا با ارشاد شدن مساله ای که حالا به یک 
مساله ملی بدل شده و آسیب بسیاری به دانش آموزان و والدین 
آن ها وارد کرده حل می شود؟ اما پس از اینکه رسانه ها و افکار 

عمومی، کنجکاوی خود را مطرح کردند، میراحمدی توضیح داد 
که منظورش همان دانش آموزانی بوده اند که شیطنت کرده اند! او 
گفت »برخی از دانش آموزان هستند که به واسطه ماجراجویی و 
برای تعطیلی کلاس های شان با استفاده از موادی که داخل بازار به 
راحتی پیدا می شود اقداماتی انجام داده اند که این اقدامات معاندانه 
نبوده و این افراد پس از شناسایی تذکر گرفتند.« و بعد ادامه داد 
که »من از دانش آموزان می خواهم که هوشیار باشند و خودشان 
را در مسیر افرادی که با قصد و برنامه هدف اقدامات خرابکارانه را 
دارند قرار ندهند.« این گفته آخر او حاکی از این بود که به غیر از 
دانش آموزانی که شیطنت می کنند، عده ای هم هستند که قصد 

اقدامات خرابکارانه دارند و دانش آموز هم نیستند. 
  از وزیر کشور تا فرمانده کل سپاه

همزمان با اعلام معاون امنیتی وزارت کشور مبنی بر 
دستگیری افرادی در ۵ استان در رابطه با مسمومیت ها، وزیر 
کشور هم گفت تعدادی از عوامل دست اندرکار ناآرامی های 
مدارس در برخی از استان ها دستگیر شدند ضمن اینکه کار 
شناسایی همه این افراد ادامه دارد.احمد وحیدی توضیح داد 
که »با تلاش دستگاه های اطلاعاتی و انتظامی، تعدادی از عوامل 
دست اندرکار ناآرامی های مدارس در برخی از استان ها دستگیر 
شدند« و »تلاش برای هراس افکنی در بین دانش آموزان کشور 
به ویژه دانش آموزان دختر جنایت بزرگ و بسیار نابخشودنی 
است.« او در حاشیه افتتاح یک طرح درمانی در زنجان در جمع 
خبرنگاران، ادامه داد: مسئولان مربوط کاملا در میدان هستند 
تا کسانی را که عامدانه و با طراحی این کار را کردند شناسایی 
کنند چون جنایت بزرگی مرتکب شدند.او همچنین اضافه کرد 
که »خوشبختانه شناسایی این افراد در برخی از استان ها صورت 
گرفت و تعدادی از این عوامل دستگیر شدند که در مراحل بعدی 
به اطلاع مردم می رسد.« روز هجدهم اسفند هم فرمانده کل سپاه  
در دهمین آیین الحاق تجهیزات تخصصی و دفاعی )شناوری( 
به نیروی دریایی سپاه، گفت: رحم نکردن به نوجوانان معصوم ما 
در مدارس، یعنی دشمن با تمام قدرت به صحنه آمده . او ادامه 
داد که »هر چه دشمن بر فشار خود می افزاید مردم قوی تر ظاهر 
می شوند.« ضمن اینکه »برخی در یک تناقض آشکار می خواهند 
به اصطلاح خودشان کنار مردم باشند. اما به دامان دشمن پناه 
می برند تا مبارزه علیه نظام را از آغوش دشمنانمان انجام دهند.« 
سرلشکر سلامی، تصریح کرد:  »از فشار بیش از حد برای تشدید 
تحریم ها تا یک جنگ روانی برای ترویج شایعه و دروغ و سلب 
اعتماد ملی همه توانایی های است که دشمنان می توانند اعمال 
کنند. او گفت: غیر از آن، حتی رحم نکردن به جوانان و نوجوانان 
معصوم ما در مدارس، یک زنجیره کامل از تمام مخاطرات، 
توطئه ها و تهدیدات در حد ممکن آن یعنی دشمن با تمام 
قدرت به صحنه آمده است. اما، هرچه عمل می کند، کمتر نتیجه 

می گیرد و از اهداف خود دورتر می شود.«

  در پاسخ به مطلبی باعنوان »گنگستربازی در فرهنگ«  
درتاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۳۰  پاسخی  از سازمان مدارس و مراکز 
غیردولتي و توسعه مشارکت هاي مردمي وزارت آموزش و 
پرورش به دفتر روزنامه ارسال شده است. استحضار مي رساند: 
به استناد ماده ۲۳ قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز 
آموزشی و پرورشی غیردولتی؛ »به کارگیری کارکنان مدارس 
و مراکز غیردولتی اعم از نیروهای آموزشی، پرورشی، اداری و 
خدماتی بر اساس ضوابط علمی و گزینشی آموزش و پرورش 
به پیشنهاد مدیر و تأیید مؤسس یا نماینده حقوقی مؤسسان 
امکان پذیر است. معرفی کارکنان غیررسمی توسط مدیر 
جهت اعلام نظر گزینش آموزش و پرورش الزامی است.« لازم 
به ذکر است داشتن تأییدیه گزینش برای کارکنان مدارس 
و مراکز غیردولتی الزامی بوده و در صورت عدم دریافت 
تأییدیه توسط مؤسس مراتب در شورای نظارت استان 
مطرح و در خصوص آن بررسی و تصمیم گیری قانونی صورت 

می گیرد. همچنین شایان توجه است؛ اداره کل مدارس و 
مراکز غیردولتی غیردولتی به استناد سند راهبردی سازمان 
مدارس و مراکز غیر دولتی و توسعه مشارکت های مردمی، با 
حوزه علمیه، هسته گزینش، دانشگاه فرهنگیان و تعدادی 
از موسسات صاحب صلاحیت و دارای مجوز از سازمان 
برنامه و بودجه در راستای توانمند سازی نیروی انسانی 
خود و همکاری های متقابل تفاهمنامه منعقد کرده است 
و با بهره گیری از ظرفیت تعاونی های تخصصی و  همکاری 
و همراهی شورای هماهنگی موسسان مدارس و مراکز 
غیردولتی کشور، دوره های ضمن خدمت الزامی و اختیاری 
در سه حیطه صلاحیت عمومی، تخصصی و حرفه ای برگزار 
می نماید و پس از ارزشیابی از هر کدام از حیطه ها توسط هسته 
محترم گزینش و دانشگاه فرهنگیان برای تمامی معلمان و 
کارکنان شاغل در مدارس غیردولتی گواهینامه صادر می کند. 
مدارس غیردولتی بر اساس ماده ۲ قانون تاسیس و اداره 

مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی، تابع ضوابط 
عمومی آموزش و پرورش، تاسیس و اداره می شود و تمامی 
برنامه ها و فعالیت های پرورشی پیش بینی شده توسط معاونت 
محترم پرورشی در مدارس غیردولتی هم اجرایی می شود. 
ضمن اینکه این سازمان به منظور غنی سازی فعالیت ها 
تربیتی و پرورشی در مدارس غیردولتی، فعالیت هایی را در 
قالب فوق برنامه های غیردرسی یا مکمل پیش بینی کرده 
است که موسسان محترم مدارس غیردولتی با اخذ نظر انجمن 
اولیا و مربیان اطلاعات مربوط به این فوق برنامه ها را در سامانه 
تعیین شهریه، پس از تایید شورای نظارت مناطق و استان 
ثبت واعلام و در خارج از برنامه های مصوب درسی به صورت 
کاملا اختیاری در مدارس اجرا می نمایند. خواهشمنداست 
دستور فرمایید طبق قانون مطبوعات و رسانه ها نسبت به 
درج جوابیه این مرکز در همان صفحه و با همان قلم اقدام لازم 

صورت گیرد.
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نگــــره

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور با اشاره به دستگیری برخی افراد در مسمومیت ها گفت: مواردی که جنبه غیر معاندانه داشتند ارشاد شدند 

مسمومیتهایغیرمعاندانهباارشادحلمیشود؟
فرمانده کل سپاه: رحم نکردن به نوجوانان معصوم ما در مدارس، یعنی دشمن با تمام قدرت به صحنه آمده

مراکزآموزشیغیردولتی،تابعضوابطعمومیآموزشوپرورشادارهمیشود
جوابیـــــه

  محمد درویش، فعال حوزه محیط زیست 
درباره قابلیت اجرایی شدن طرح کاشت یک 
میلیارد درخت به »انتخاب« گفت: یکی از 
مهم ترین طرح هایی که جمهوری اسلامی 
از ابتدای پیروزی انقلاب تا الان مطرح کرده 
است همین طرح یک میلیارد درخت است، 
یعنی مهم تر از این طرح در محیط زیست 
نداریم چون تا الان حدود دو میلیارد درخت 
را از دست داده ایم و بهترین کار جبران آن 
است و امیدواریم که بتوانیم این کسری دو 
میلیارد را که در چهار دهه اخیر رخ داده است 
و کسری شش میلیارد درختی که در صد سال 
اخیر رخ داده است را جبران کنیم؛ ما هشت 
میلیون هکتار از جنگل هایمان را در صد سال 
اخیر از دست داده ایم و اولویت اساسی باید 
حفظ جنگل ها برای حفظ اکسیژن باشد و 
با توجه به اینکه در منطقه ای قرار گرفتیم که 
نسبت به اقلیم آسیب پذیر است باید جبران 
کنیم.او در ادامه درباره تجربه های دولت در 
انجام چنین طرح های محیط زیستی افزود: 
شکی در حمایت از این نهضت وجود ندارد؛ 
آن چیزی که نگرانی ایجاد می کند این است 
که الزامات موفقیت این طرح با مردم در میان 
گذاشته نشده است و جزئیات آن نیز اعلام 

نشده است. به هر حال اگر بریده روزنامه ها 
را در همین چهار دهه اخیر مطالعه کنید 
می بینید که نزدیک به دو میلیارد درخت در 
طول این چهار دهه توسط نهالکاری در ایران 
کاشته شده است، یعنی سازمان جنگل ها و 

محیط زیست و شهرداری ها و افراد مستقل 
تقریبا همین تعداد درخت کاشته اند اما 
این درخت ها کجا هستند؟ بخاطر اینکه 
آنها با جامعه محلی تعامل نکرده اند و برای 
دامداری که آنجا دام می چراند و بعد از کاشت 

نهال آن دام نهال را از بین می برد جایگزینی 
تعریف نشده است و این پول و بودجه ها عملا 
به هدر می رود. این تجربه باعث می شود 
ما نسبت به این طرح ها خوشبین نباشیم. 
درویش درباره فرصت جبران چالش های 
محیط زیستی و انگیزه مسئولین اجرایی 
برای چنین طرح هایی گفت: هنوز فرصت 
هست، من امیدوارم سازمان منابع طبیعی 
با جمع آوری تمام صاحبنظران در این حوزه 
و تشکیل یک اتاق فکر و افراد ذی نفوذی 
که سرمایه اجتماعی محسوب می شوند، 
بتواند کارگروهی فراهم کند که ضمن 
بیان مشکلات این طرح و دلایل شکست 
احتمالی این طرح به سمتی برود که این 
طرح را از شکست نجات دهد. ما تجربه های 
موفقی توسط مردم داشته ایم که توانسته اند 
درخت کاری های موفق داشته باشند و 
سازمان محیط زیست باید این تجربیات 
را تکثیر کنند، این دوستان این تجربه را 
از پشت میزهای پر زرق و برق می بینند.  
برخی دولتمردان ما سال هاست از ساده 
زیستی صحبت می کنند اما حاضر نیستند 
خودرو های شخصی شان را رها کنند و با 

حمل و نقل عمومی تردد کنند

یک فعال حوزه محیط زیست  گفته  تاکنون دو میلیارد درخت از دست داده ایم؛ 

نابودیهشتمیلیونهکتارازجنگلهادرصدسالاخیر
وقتی صد هکتار درخت در ۴۰ سال را نتوانسته اند بکارند، حالا چگونه می خواهند یک میلیارد درخت بکارند؟

 سال آینده در حوزه تجهیزات 
دارویی با مشکل روبرو 

می شویم
حسینعلی شهریاری رئیس کمیسیون 
بهداشت مجلس شورای اسلامی گفت: 
سال آینده در حوزه تجهیزات پزشکی 
مشکل جدی خواهیم داشت و امروز این 
مسأله را اعلام می کنیم که در سال آینده 
نگویند چرا نگفتید. اگر ارز مورد نیاز تامین 
او با اشاره  نشود به چالش بر می خوریم.
به افزایش قیمت دارو و با بیان اینکه این 
مسأله به کرات مطرح شده است، افزود: 
در تمام جلسات بدون استثنا مشکلات 
حوزه سلامت به رئیس جمهوری منتقل 
شده است و دستوراتی هم از سوی وی داده 
می شود، اما چالش ها همچنان وجود دارند و 
نتوانسته ایم در مفهوم سلامت به نتیجه ای 
مشخص با سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کشور برسیم.شهریاری با بیان اینکه در 
قانون مقرر شد که ۱۵ هزار میلیارد تومان 
اعتبار توسط بانک مرکزی برای تامین 
نقدینگی شرکت های دارویی اختصاص 
داده شود و ارز مورد نیاز به موقع تامین 
شود اما این امر محقق نشد، گفت: از مهرماه 
۱۴۰۰ نگرانی جدی در حوزه دارویی کشور 
را مطرح کرده ام و مکاتبات بسیاری با سران 
سه قوه داشتم. تمام مشکلات امروز در 
صنعت دارویی کشور از سال گذشته در 
حال مطرح شدن است.او تصریح کرد: ۹۷ 
درصد داروی مصرفی کشور تولید داخل 
است، اما سالانه ارز بسیاری برای مواد اولیه 
هزینه می شود و شاید حدود ۷۰ درصد مواد 
اولیه از چین و هندوستان وارد می شود. این 
مواد براساس ارز در اختیار تامین می شود، 
البته مواد اولیه ای که چین به اروپا می دهد 
به دلیل دریافت پول بیشتر، مرغوب تر است.

رئیس کمیسیون بهداشت مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه مسأله دارو بسیار 
حساس است و نمی توان با آن بازی کرد، 
گفت: متاسفانه با سازمان برنامه و بودجه 
به یک زبان مشترک نرسیده ایم و در سال 
آینده قطعا در بحث دارو با چالش جدی 
روبرو خواهیم بود، ارز مورد نیاز تامین دارو 
امسال به صورت کامل تخصیص نیافت در 
حالی که باید مشکلات را پذیرفت.او اضافه 
کرد: سه میلیارد دلار برای تجهیزات در نظر 
گرفته شده است تا بتوان بخشی از نیازها را 
رفع کرد، بیمه ها محدودیت هایی دارند که 
نمی توانند خلق پول کنند و پیشنهاد شد 
که این حوزه از ریال جدا شود تا مشکلاتش 
رفع شود، اما متاسفانه گوش شنوایی وجود 

ندارد.

8۳۹0 کلاس درس در استان 
تهران نیازمند بازسازی هستند

 عباس زارع مدیرکل نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس استان تهران با اشاره به 
۸۳۹۰ کلاس درس نیازمند تخریب و 
بازسازی در استان تهران گفت: همچنین 
۸۷۱۶ کلاس در شهر تهران و بیش از ۴۰۰۰ 
کلاس درس در شهرستان های استان 
تهران باید مقاوم سازی شوند.او ادامه داد: 
این کلاس ها عمدتا در مناطق، ۶، ۸، ۱۱ و 
۱۲ تهران قرار دارند و ۱۴۴۰ کلاس درس 
مربوط به شهرستان های شهریار، شهرری و 
دماوند هستند.مدیرکل نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس استان تهران با اعلام این که با 
اعتباری که از سوی خیرین تامین می شود، 
ابتدا به سمت تخریب و بازسازی کلاس ها در 
تهران می رود ولی اعتبارات همچنان اندک 
است گفت: با اعتبارات محدود کاری پیش 

نمی رود و عزمی جدی نیاز دارد.

 تصویربرداری از یک 
پلنگ ایرانی در  رودسر

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان 
گیلان از تصویربرداری محیط بانان پاسگاه 
سرمحیط بانی اشکورات رودسر از یک قلاده 
پلنگ ایرانی در منطقه شکار ممنوع خبر 
داد.حمزه عشوری  درباره جزئیات این خبر 
گفت: ماموران یگان پاسگاه سرمحیط بانی 
اشکورات رودسر در پایش های میدانی خود 
در مناطق شکار ممنوع اشکورات رودسر، با 
شناسایی مسیر حرکت پلنگ در این منطقه 
و نصب دوربین های تله ای، موفق به ضبط 
تصویر  از این گونه ارزشمند شدند. او با بیان 
اینکه پس از مشاهدات علایمی از جمله 
رد پا و سرگین پلنگ توسط محیط بانان و 
کارشناسان، از حضور این گونه ارزشمند 
در منطقه شکار ممنوع اشکورات اطمینان 
حاصل شد، خاطر نشان کرد: مشاهده پلنگ 
در این منطقه بیانگر پویا بودن اکوسیستم 
و وجود امنیت و تغذیه مناسب برای این 
گونه بوده که به واسطه تلاش شبانه روزی 
محیط بانان و همراهی ساکنان جوامع محلی 
محقق شده است و طی چند سال اخیر 
خوشبختانه شاهد پراکنش خوب پلنگ 
در استان هستیم.  مدیرکل حفاظت محیط 
زیست گیلان در پایان ضمن اشاره به اهمیت 
مشارکت عموم مردم در حفاظت از محیط 
زیست، افزود: انتظار داریم مردم شریف 
استان گیلان بویژه ساکنان جوامع محلی 
محیط بانان را در حفاظت از طبیعت و حیات 

وحش یاری کنند.


